

Verwendung der Datenbank „Chinese Cultural Revolution Database 中国文化大革命 文库“

RUHR-UNIVERSITÄT BOCHUM

ANLEITUNG

<http://hccpm.usc.cuhk.edu.hk/>

Letzte Aktualisierung: 11/28/2019

Überblick

Web: <http://hccpm.usc.cuhk.edu.hk/>

Author: University Services Centre for China Studies at the Chinese University of Hong Kong, Fairbank Center for Chinese Studies (Harvard University)

Region: XB-XS-CN China CN

Volltext durchsuchbar: Ja

Gescannte Versionen: Nein

Die Datenbank ist über crossasia.org verfügbar. Falls Sie Probleme haben sollten, die Datenbank zu finden, lesen Sie bitte zuerst die Anleitung zu crossasia.org durch!

CrossAsia-Datenbank: „Chinese Cultural Revolution Database 中国文化大革命文库” :

Diese Datenbank bietet Materialien aus der Zeit der Kulturrevolution, des Großen Sprungs und einiger anderer. Sie können sortiert nach Inhalten, Daten, Autoren und Titeln suchen.

Achtung! Diese Datenbank verwendet auf ihrer Website einen anderen Namen: „The Database for the History of Contemporary Chinese Political Movements, 1949- 中国当代政治运动史”

Hier können Sie nach bestimmten Themenkomplexen sortiert suchen.

Hier können Sie nach Daten sortiert suchen.

Hier können Sie nach Autoren sortiert suchen.

Hier können Sie nach Titeln sortiert suchen.

Hier befindet sich die automatische Volltextsuche.

- 中国文化大革命文库
 - 编制说明
 - 序言
 - 总导言
 - 订购信息 [\[已订购\]](#)
 - 新增文件 (最近二年)
- 中国反右运动数据库, 1957-
 - 编制说明
 - 序言
 - 总导言
 - 订购信息 [\[已订购\]](#)
 - 新增文件 (最近二年)
- 中国大跃进-大饥荒数据库, 1958-1962
 - 编制说明
 - 序言
 - 总导言
 - 订购信息 [\[已订购\]](#)
 - 新增文件 (最近二年)
- 中国五十年代初中期的政治运动数据库: 从土地改革到公私合营, 1949-1956
 - 编制说明
 - 序言
 - 总导言
 - 订购信息 [\[已订购\]](#)
 - 新增文件 (最近二年)



Beispiel 1: Suche nach Reden von 林彪

Zunächst wählen Sie oben die Suche nach Autoren aus.

Hier tragen Sie das Stichwort 林彪 ein und starten dann die Suche.

The screenshot shows the website interface for the 'China Contemporary Political Campaigns Database'. The navigation bar includes 'English', '总目录', '主题检索', '日期检索', '作者检索', '标题检索', '全文检索', '发文结构检索', and '地点检索'. The '作者检索' (Author Search) option is highlighted with a red box and an arrow pointing to it from the first annotation box. Below the navigation bar, there are several search filters: '语言: 简体中文 GB', '载体: 大5码 BIG5', and '选择主/副关键词:'. The '选择主/副关键词:' section is highlighted with a red box and an arrow pointing to it from the second annotation box. The search input field contains the name '林彪' and a '检索' (Search) button. The main content area displays an introduction to the database, a list of features, and a section for 'Comments from Scholars' with a search input field.

网络版《中国大跃进-大饥荒数据库, 1958-1962-》 是有关大跃进-大饥荒的第一个和最大的网络数据库, 它具有如下的新特点:

- 内文详实, 包括所有出版的官方文件、指示、公报、内部报告、领袖和首长讲话、重要报刊社论等七千多篇。
- 资料庞大, 多达近三千万字的第一手中文资料。——以上资料均来自重新校勘。
- 文档标签: 其中90%为中共各级档案局的内部档案。仅当年新增大跃进大饥荒的解密档案、记录就达近三千条。
- 前瞻检索: 除了大跃进和大饥荒, 还提供了它们前后左右的众多的其他政治运动的材料, 如“反右派斗争”、“农业合作化”、“肃反运动”、“红专大辩论”、“双反运动”、“向敢交心运动”, “排白旗、插红旗”等等。
- 检索灵活: 可用中英文作“主题”、“日期”、“作者”、“标题”、和“关键词”查阅。
- 功能增加: 有“打印”、“标明被检索的关键词”、“中英文互译”等新功能。
- 使用方便: 网络版一日一更新, 全部原文均以网页形式进入使用, 并具有远程高网络登录和下载功能。
- 不断增值: 网络版新资料会每月每年输入, 数据库功能不断增值。

Comments from Scholars' 学者评价

电脑、互联网都是了不起的东西, 海外华人学者宋永毅、丁抒等人借此来建立包括了文革、反右、大跃进-大饥荒在内的《中国当代政治运动史》数据库, 是一件有里程碑意义的基础性工作, 这个数据库肯定会为今后的研究者大大地提供方便, 并保存历史真相。宋永毅先生和这个数据库的编者们, 是非常值得我们感谢的。我以九十六老发之名, 希望海内外所有关注这场运动有关的人们, 都来关心这件事, 提供自己知道的原始材料; 也期望宋永毅先生和数据库编者们能借助于现代计算机技术不断复制更新, 建立一个完整全面的《中国当代政治运动史》的数据库

The computer and the internet are great things. A group of overseas Chinese scholars, including Yongyi Song and Ding Shu, has taken advantage of these modern wonders in their monumental effort to build a database of contemporary China's political campaigns, including the Cultural Revolution, the Anti-Rightist Movement, and the Great Leap Forward. This database will certainly afford scholars great convenience and help preserve history. Mr. Song and all members of the editorial board deserve much appreciation. As a ninety-six-year-old man, I call upon everyone in and outside China who was affected by those campaigns in any way to take note of the database project and donate any documents in his or her possession, also hope that the editors will continue to make use of modern technology to complete and regularly update this documented history of Chinese political campaigns.

由于种种原因, 当代中国的历史真相, 尤其是一些重大的政治运动和事件, 一直不为海内外学术界和多数民众了解。海外华裔学者宋永毅、郭健、丁抒等人穷十年之功, 以滴水穿石之力, 编撰《中国当代政治运动史数据库, 1949-》, 以保存和揭示历史真相。目下, 他们已经出版了《中国文化大革命数据库, 1966-1976》和《中国反右运动数据库, 1957-》, 第三个数据库《中国大跃进-大饥荒数据库, 1958-1962》也马上就要出版。这真是一个历史和当代意义并重的里程碑式的学术工程, 它不仅为学者的研究提供了坚实的史料基础, 更为一般民众, 尤其是青年一代, 保存了宝贵的民族记忆。我们必须记住过去, 抚恤遗忘, 一个忘记过去的民族是没有未来的。

For a long time and for various reasons, the truth of contemporary China, especially that of the major political campaigns and major historical events, was little known to China scholars and the majority of the Chinese population. To preserve and reveal the true face of history, a group of overseas Chinese scholars, including Yongyi Song, Guo Jian, and Ding Shu, has been working tirelessly for over a decade to collect archival documents and build a Chinese Political Campaign Database, 1949—. So far they have published as part of this project The Chinese Cultural Revolution Database, 1966-1976 and The Chinese Anti-Rightist Campaign Database, 1957—. Now the third sub-database, The Chinese Great Leap Forward / Great Famine Database, 1958-1962, is about to be released. Of enormous historical significance and current relevance, their work is a milestone in China studies: While offering a tremendous quantity of historical data for scholarly research, it even more importantly preserves valuable national memory for ordinary people, especially those of the younger generations. We must remember the past and resist amnesia. A nation that forgets its past has no future.

Mao's Great Famine (1958-1962) is one of the worst man-made catastrophes in modern history, as tens of millions of people were worked, starved or beaten to death. The Chinese Communist Party, to this day, attempts to cover it up, usually by blaming the weather. But detailed records of the horror are preserved in national and local archives, as well as in a whole array of documents that have been painstakingly collected by Song Yongyi and his team. The resulting database is nothing less than a monument, and it will stand for many years to come.

在历史研究, 尤其是复杂多变的当代中国的学术研究中, 对研究者来说最困难的恐怕就是浩瀚无边的原始资料的收集了。第一、这关系到研究者的效率, 如果没有快捷的途径和方法, 研究者都很有可能把50%以上的时间花费在第一手资料的搜集上。第二、它又直接关系到研究立论的可靠。人们很难想象一本真正——篇历史研究的著作论文, 缺少坚实的史料基础。更不用说在收集中国当代史史料中, 研究者还会遇到种种人为的障碍和障碍。从这一意义来看海外华人学者宋永毅、丁抒、郭健、周厚人编撰的《中国当代政治运动史数据库, 1949-》系列和网络出版的《中国文

Beispiel 1: Dokumentensuche

Das Ergebnis: Eine Liste mit allen Reden von 林彪 .

Achtung! Die Kategorisierung hier scheint (noch) nicht zu funktionieren.

The screenshot shows the website interface for the 'The Database for the History of Contemporary Chinese Political Movements, 1949-'. The search results are displayed in a table with columns for '标题' (Title) and '日期' (Date). The search term '林彪' is entered in the search box, and the results list 12 items related to Lin Biao's speeches and reports from 1961 to 1964.

标题	日期
1. 林彪视察福建前线作重要指示	1961-12-23
2. 林彪在扩大的中央工作会议上的讲话（记录稿）	1962-1-29
3. 林彪近两年来对军队训练工作的指示（摘录）	1962-3-15
4. 林彪对办好《解放军报》的指示	1964-1-3
5. 林彪关于学习空军、大整机关作风的指示	1964-2-15
6. 林彪关于整顿机关问题给毛主席的报告	1964-2-20
7. 林彪对办好军队训练的指示	1964-3-21
8. 林彪在军委装备会议上的讲话（摘要）	1964-4-28
9. 林彪对部队文艺工作的指示	1964-5-9
10. 林彪对民兵工作的指示	1964-10-14
11. 林彪关于军队训练工作的指示	1964-11-21
12. 林彪对全军组织工作会议的指示	1964-11-30

1 - 12 / 12